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Vážení spoluobčané,
do domácností Vám bylo dodáno další vy-
dání zpravodaje, které je poslední v  tomto 
volebním období. Ano čtyři roky utekly jako 
voda, ale byly poznamenány mimořádnými 
událostmi, které nás asi všechny zaskočily. 
Vše začalo před dva a půl lety pandemií koro-
naviru. Ať přišla od přírody, nebo byla uměle 
vyvolána, v  každém případě přinesla do na-
šich životů velké obavy o zdraví naše i našich 
blízkých a  vynuceně změnila naše chování. 
Rok 2020 byl v  mnoha věcech přelomový. 
Mnoho věcí nás i  naučil. Například vážit si 
blízkých, mít radost z  pohybu na čerstvém 
vzduchu, zároveň i  umět mít radost z  mála. 
Souběžně s  problémy s  pandemií, v  souvis-
losti s  klimatickými změnami, vyhlásila Ev-
ropská unie „zelenou revoluci“, při které se 
měly nahrazovat fosilní paliva za k  přírodě 
přívětivější zdroje energií. Zavedly se emisní 
povolenky, které začaly zdražovat dostupné 
energie. Začali jsme se připravovat na hor-

ší časy. To nejhorší nás ale teprve čekalo. 
V únoru letošního roku začala válka na Ukra-
jině, která se přímo dotýká nás všech. Zatím 
nebývalou vlnou zdražování, nedostupností 
zboží i  některých energií. Dozvěděli jsme 
se všichni, do jaké míry je Evropa závislá na 
ropě a  plynu. Peníze ztrácí na hodnotě. Ka-
ždý z  nás si jistě klade otázku, co bude dál. 
Na otázku ale zatím není odpověď. Alespoň 
tedy věřme, že z každé krize se nakonec najde 
dříve či později východisko a alespoň ta válka 
v dohledné době skončí. Nám všem se potom 
vrátí do našich duší naděje a trochu klidu.

Uvedené problémy omezují i  chod obce. 
S  odchodem zahraničních dělníků v  době 
pandemie a  příchodem války se složitě hle-
dají dodavatelé, do výběrových řízení se ni-
kdo nehlásí, firmy nejsou schopny udržet 
nabídkové ceny, protože se co chvíli mění 
ceny energií a  materiálu všeobecně. Přes-
to se nám v  letošním roce podařilo zahájit 

a dokončit práce na rekonstrukci dolní vodní 
nádrže, zajistit pracovníky a zahájit práce na 
kanalizačních přípojkách pro jednotlivé ne-
movitosti a opravit část nejvíce poškozených 
účelových komunikací. Přes všechny problé-
my se v letošním roce podařilo zorganizovat 
i slibované kulturní akce. Mohli jsme si spo-
lečnou oslavou připomenout 130. výročí 
vzniku hasičského sboru. Konala se i spousta 
dalších menších akcí, které nám přinesly zá-
bavu a umožnily dětem i dospělým společná 
setkání. V  každém případě ještě jednou dě-
kuji všem organizátorům za jejich pořádání. 
Jak jsem již uvedl v úvodu, končí nám čtyřleté 
volební období, proto bych chtěl poděkovat 
aktivním občanům za spolupráci a  všem za 
trpělivost při různých omezeních vyvolaných 
nezbytnými pracemi v obci a uzavřením návsi 
při kulturní akci. Na závěr přeji všem zúčast-
něným šťastnou volbu při výběru zastupitelů 
v nadcházejících komunálních volbách.

František Zvolský, starosta

SLOVO STAROSTY
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VÝPIS USNESENÍ Z 24. ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA OBCE MRAČ
konaného dne 7. 7. 2022

1. ŽÁDOST O PRODEJ ČÁSTÍ POZEMKŮ PARC. Č. 1305/35 a 2598/12 V KATASTRÁLNÍM ÚZEMÍ MRAČ, V DŮLÍCH
Usnesení č. 1-24/2022
Zastupitelstvo obce souhlasí s vyhlášením záměru pronájmu části pozemků parc. č. 1305/35 a 2598/12 v katastrálním území Mrač dle předlo-
žené žádosti.
10 pro. Návrh byl schválen.

2. NÁVRH NA SCHVÁLENÍ VSTUPU DO DOBROVOLNÉHO SVAZKU OBCÍ SPOLEČNÁ VODA
Usnesení č. 2-24/2022
Zastupitelstvo obce
I. rozhoduje o založení dobrovolného svazku obcí Společná voda d. s. o., se sídlem Benešov, s předmětem činnosti ochrana a prosazování 
společných zájmů členů svazku v souvislosti se zajištěním zásobování vodou, odváděním a čištěním odpadních vod a zajištěním správy, údržby 
a provozu vodohospodářského majetku svazku a jeho členů
II. schvaluje smlouvu o vytvoření dobrovolného svazku obcí Společná voda d. s. o., pro Společná voda d. s. o., se sídlem Benešov, IČ bude 
přiděleno po vzniku svazku
III. schvaluje stanovy o vytvoření dobrovolného svazku obcí Společná voda d. s. o., pro Společná voda d. s. o., se sídlem Benešov, IČO dosud 
nepřiděleno
IV. navrhuje starostu obce jako zástupce obce pro členství na valné hromadě
V. pověřuje starostu k provedení potřebných úkonů vedoucích k realizaci tohoto usnesení
10 pro. Návrh byl schválen.

3. NÁVRH NA VSTUP OBCE DO VODOHOSPODÁŘSKÉ SPOLEČNOSTI BENEŠOV s. r. o.
Usnesení č. 3-24/2022
Zastupitelstvo obce schvaluje,
I. vstup obce Mrač do VHS Benešov s.r.o. prostřednictvím svazku Společná voda d.s.o.,
II. uhrazení podílu zakládajícího člena svazku a navýšení rozpočtu obce ve výdajové části ve výši 914 tis. Kč
III. předání vodohospodářské infrastruktury zajišťující dodávku pitné vody v obci Mrač do provozování svazku Společná voda d. s. o. hodnotě 
7. 090. 211 Kč
IV. a pověřuje starostu k provedení potřebných úkonů vedoucích k realizaci tohoto usnesení.
10 pro. Návrh byl schválen.

4. NÁVRH NA SCHVÁLENÍ ROZPOČTOVÉHO VÝHLEDU
Usnesení č. 4-24/2022
Zastupitelstvo obce schvaluje rozpočtový výhled pro období roků 2022 a 2023 dle předloženého návrhu.
8 pro, 1 proti (Žáková), 1 zdržel se (Krchová). Návrh byl schválen.

5. NÁVRH NA ÚPRAVU ROZPOČTU
Usnesení č. 5-24/2022
Zastupitelstvo obce schvaluje rozpočtové opatření č. 4-2022 dle předloženého návrhu.
10 pro. Návrh byl schválen.

6. NÁVRH NA SCHVÁLENÍ SMLOUVY NA PROVEDENÍ PŘEZKOUMÁNÍ HOSPODAŘENÍ OBCE
Usnesení č. 6-24/2022
Zastupitelstvo obce schvaluje smlouvu o vykonání přezkoumání hospodaření obce za rok 2022 dle předloženého návrhu a pověřuje starostu 
obce k podpisu smlouvy.
7 pro, 3 zdržel se (Žáková, Krchová, Stegura). Návrh byl schválen.

7. NÁVRH NA DOPLATEK SPOTŘEBY EL. ENERGIE NA ČOV MRAČ
Starosta přesunul tento bod projednání na další zasedání.

USNESENÍ ZASTUPITELSTVA

›››
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VÝPIS USNESENÍ Z 25. ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA OBCE MRAČ
konaného dne 12. 9. 2022

1. NÁVRH NA DOPLATEK SPOTŘEBY EL. ENERGIE NA ČOV MRAČ
Usnesení č. 1-25/2022 
Zastupitelstvo obce schvaluje: 
- navýšení rozpočtu ve výdajové části ve výši 141.059,- Kč za úhradu rozdílu ceny za spotřebu elektrické energie na ČOV Mrač v I. pololetí roku 
2022 společnosti VHS Benešov, provozovateli ČOV Mrač,
- předloženou dohodu o úhradě provozních nákladů na elektrickou energii mezi obcí Mrač a Vodohospodářskou společností Benešov s.r.o.  
9 pro. Návrh byl schválen.

2. NÁVRH NA SCHVÁLENÍ SMLOUVY O POSKYTNUTÍ VKLADU ČLENA DOBROVOLNÉHO SVAZKU OBCÍ SPOLEČNÁ VODA 
Usnesení č. 2-25/2022 
Zastupitelstvo obce schvaluje:
- navýšení rozpočtu ve výdajové části na 1 007 152,- Kč na poskytnutí vkladu na financování koupě obchodního podílu ve společnosti VHS 
Benešov s.r.o.,
- poskytnutí vkladu nad rámec základního vkladu za účelem vytvoření vlastního kapitálu dobrovolného svazku obcí Společná voda d.s.o., jehož 
je obec Mrač členem, pro Společná voda d.s.o., se sídlem Masarykovo náměstí 100, 256 01 Benešov, IČO 174 08 288, ve výši 1.007.152 Kč, za 
účelem financování koupě obchodního podílu ve společnosti Vodohospodářská společnost Benešov, s.r.o., se sídlem Černoleská 1600, 256 01 
Benešov, IČO 47535865,
- uzavření smlouvy o poskytnutí vkladu nad rámec základního vkladu člena dobrovolného svazku obcí s dobrovolným svazkem obcí Společná 
voda d.s.o., se sídlem Masarykovo náměstí 100, 256 01 Benešov, IČO 174 08 288, jehož je členem  a pověřuje starostu obce k uzavření smlouvy.
9 pro. Návrh byl schválen.

8. ŽÁDOST O BEZÚPLATNÝ PŘEVOD POZEMKU KOMUNIKACE parc. č. 1195/18 V KATASTRÁLNÍM ÚZEMÍ MRAČ, NA KOPEČKU
Usnesení č. 7-24/2022
Zastupitelstvo obce schvaluje bezúplatný převod pozemku parc. č. 1195/18 v katastrálním území Mrač dle předložené žádosti a pověřuje sta-
rostu obce k dalším krokům vedoucím k převodu pozemku.
8 pro, 1 zdržel se (Krchová). Návrh byl schválen.

9. NÁVRH NA SCHVÁLENÍ SMLOUVY O DÍLO - oprava povrchu komunikací v obci
Usnesení č. 8-24/2022
Zastupitelstvo obce schvaluje opravu komunikací dle předloženého rozpočtu od vítěze výběrového řízení společnosti EUROVIA v celkové výši 
5 974 946,– Kč včetně DPH a pověřuje starostu obce k podpisu smlouvy.
6 pro, 3 proti (Žáková, Krchová, Stegura). Návrh byl schválen.

10. NÁVRH NA SCHVÁLENÍ VEŘEJNOPRÁVNÍ SMLOUVY - dotace stavebních prací v Základní škole Poříčí nad Sázavou
Usnesení č. 9-24/2022
Zastupitelstvo obce schvaluje veřejnoprávní smlouvu na poskytnutí dotace obci Poříčí nad Sázavou na stavební úpravy v základní a mateřské 
škole ve výši 172 695,– Kč a pověřuje starostu obce k podpisu smlouvy.
8 pro, 1 zdržel se (Stegura). Návrh byl schválen.

11. NÁVRH NA SCHVÁLENÍ SMLOUVY O DÍLO - rekonstrukce a přístavba budovy OÚ
Usnesení č. 10-24/2022
Zastupitelstvo obce schvaluje smlouvu o  dílo na akci Přístavba a  stavební úpravy objektu obecního úřadu v  Mrači se společností Staveko 
spol.s r.o, Zdabořská 24, Příbram, IČO: 45145580 a pověřuje starostu obce k podpisu smlouvy.
6 pro, 3 proti (Žáková, Krchová, Stegura). Návrh byl schválen.

12. NÁVRH NA SMĚNU ČÁSTI POZEMKŮ parc. č. 140/3 a 195/4 v katastrálním území Mrač, v Hůře
Usnesení č. 11-24/2022
Zastupitelstvo obce schvaluje směnu pozemku parc. č. 140/3 a 195/4 v katastrálním území Mrač dle předloženého záměru.
7 pro, 2 zdržel se (Krchová, Stegura). Návrh byl schválen.

›››
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Po zdravém a úspěšném hospodaření v roce 
2021 i  předchozích letech sdělujeme veřej-
nosti i  odborným partnerům, že naše obec 
hospodaří i  navzdory ztíženým podmínkám 
lépe než ostatní. Obci Mrač byl přidělen ra-
tingový stupeň „A“, který prokazuje vynikají-
cí finanční stabilitu ekonomických ukazatelů, 
v nichž obec velmi výrazně převyšuje rámec 
ostatních obcí. Udělení nejvyššího ratingo-
vého stupně je informací pro veřejnost, že 
služby obyvatelům jsou bezpečně financo-
vány a  vedení obce hospodaří zodpovědně. 
Hodnocení vychází z  předaných rozpočto-
vých a účetních výkazů obce, vybraných dat 
Českého statistického úřadu i z dalších nefi-

nančních ukazatelů. Do výpočtu nezasa-
huje žádný subjektivní názor jednotlivce, 
komise nebo poroty. Z  celkového počtu 
1375 obcí s podobným počtem obyvatel 
patříme s  přiznaným stupněm „A“ mezi 
68 nejlépe hospodařících obcí v  České 
republice. Toto hodnocení dokazuje, že 
pravidelná kontrola hospodaření a plnění 
rozpočtu má ve vedení obce nezastupitel-
nou úlohu. Výsledek ratingového hodno-
cení je pro nás důkazem správnosti kroků, 
které jsme pro řízení a vedení naší obce, 
v zájmu jejího dalšího rozvoje, zvolili.

František Zvolský, starosta

3. NÁVRH NA ÚPRAVU ROZPOČTU
Usnesení č. 3-25/2022
Zastupitelstvo obce schvaluje rozpočtové opatření č. 5-2022 dle předloženého návrhu.
9 pro. Návrh byl schválen.

4. NÁVRH NA SCHVÁLENÍ SMLUV- podpora na vybudování přípojek kanalizace 
Usnesení č. 4-25/2022 
Zastupitelstvo obce 
-schvaluje výjimku z článku 1 odstavce 4 písm. c) Zásad pro poskytnutí daru, pro žadatele domu č. p. 290, který není přihlášen k trvalému poby-
tu - dlouhodobě trvale hlášení vlastníci převedli nemovitost na dceru,
-schvaluje darovací smlouvy na úhradu části nákladů vynaložených na stavbu kanalizační přípojky k domu č. p. 33, 290, 292 a stavby na pozemku 
parc. č. 2682, 
- pověřuje starostu obce k podpisu smlouvy
9 pro. Návrh byl schválen.

5. NÁVRH NA PŘIJETÍ FINANČNÍHO DARU NA OPRAVU KOMUNIKACE na pozemku parc. č. 1195/18, Na Kopečku – u školky
Usnesení č. 5-25/2022 
Zastupitelstvo obce schvaluje 
- úpravu rozpočtu v příjmové části ve výši 209.000 Kč,
- přijetí finančního daru ve výši 209.000 Kč na opravu komunikace od vlastníků přilehlých nemovitostí u pozemku parc. č. 1195/18 v katastrál-
ním území Mrač 
9 pro. Návrh byl schválen.

6. NÁVRH NA SCHVÁLENÍ SMLOUVY NA ZŘÍZENÍ SLUŽEBNOSTI INŽENÝRSKÝCH SÍTÍ, STEZKY A CESTY K TVRZI
Usnesení č. 6-25/2022
Zastupitelstvo obce bere na vědomí a schvaluje smlouvu o zřízení služebnosti inženýrské sítě, stezky a cesty na pozemcích parc. č.1422/3, 1431, 
1434/21, 2526, 2527/1, 2528/1, 2528/3 a 2672 vše v katastrálním území Mrač s Ing. Arch. Jaroslavem Zimou, Ke džbánu č.p.23, 161 00 Praha 6 
a pověřuje starostu obce k podpisu smlouvy
9 pro. Návrh byl schválen.

7. NÁVRH NA VYJMUTÍ PŘEDKUPNÍHO PRÁVA NA REKREAČNÍ CHATU Č. EV. 129, Měsíční údolí
Usnesení č. 7-25/2022
Zastupitelstvo obce se vzdává předkupního práva k rekreační chatě č. ev.129 na pozemku parc. č. 802/3 v katastrálním území Mrač
8 pro, 1 zdržel se (Stegura). Návrh byl schválen.

8. NÁVRH NA VYJMUTÍ PŘEDKUPNÍHO PRÁVA NA REKREAČNÍ CHATU Č. EV. 133, Měsíční údolí
Usnesení č. 8-25/2022
Zastupitelstvo obce se vzdává předkupního práva k rekreační chatě č. ev.133 na pozemku parc. č. 800/2 v katastrálním území Mrač.
8 pro, 1 zdržel se (Stegura). Návrh byl schválen.

Zastupitel Jiří Škramlík přečetl zprávu z kontrolního výboru a zastupitelka Dana Jůzová zprávu z finančního výboru za celé volební období.

RATINGOVÉ HODNOCENÍ NAŠÍ OBCE

 

2017

B+

Ratingové hodnocení obce Mrač

2018

B+

2019

B+

2020

A

2021

A
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Projektová dokumentace na stavbu chodníku od viaduktu k mostu přes 
Benešovský potok byla vypracována na základě již provedené studie. 
V této části se jedná o nebezpečný úsek pro chodce a v úseku směrového 
oblouku jsou i zhoršené rozhledové poměry.

Nový chodník podél silnice III/1091 o šířce 2 m je navržen v celkové dél-
ce 165 m, na pozemcích více vlastníků. S dotčenými vlastníky proběh-
la jednání, jsou připraveny geometrické plány, které dodnes nepotvrdil 
katastrální úřad, z důvodu nepřesných hranic. Proto nemohlo být zatím 
požádáno o vydání stavebního povolení.

Šárka Zvolská, stavební komise

Byla pořízena studie pro řešení úprav návsi 
na základě podnětů občanů. Záměrem ná-
vrhu je ponechat základní uspořádání jinak 
fungující návsi. Současně celkově sjednotit 
veřejný prostor, oprostit jej od průběžných 
nevhodných zásahů a  použitím přírodních 
materiálů vtisknout prostoru odpovídající 
důstojnost a  trvanlivost ne pouze pro tuto, 
ale i  další generace. Cílem sadovnických 
úprav bylo vytvořit klidovou zónu pro rela-
xaci místních obyvatel. Kompozice sadov-

nických úprav by měla podtrhnout čisté ven-
kovské prostředí využitím domácích druhů 
dřevin a místních zdrojů nerostů vhodně na-
vazujících na původní materiály. Na základě 
koncepce se předpokládá zachování vzrost-
lých stromů lip, centrální zatravněný prostor, 
který je nově navržen bez plotu a výškových 
rozdílů, navazuje na přilehlou komunikaci, 
a  který je oddělen pouze pásem z  kamen-
ných obrubníků a  patníky vymezující oba 
prostory  – pěší a  pojížděné. V  úrovni pod 

zvoničkou a sochami, kde je výškový rozdíl 
výraznější, nahrazují zídku „ztracené scho-
dy“, které přirozeně zpřístupní prostor před 
zvoničkou.

Součástí návrhu bylo také přemístění od-
padových nádob, kde místo nich vznikly 
parkovací místa. Návrh dále komplexně řeší 
prostor před obecním úřadem s místem pro 
parkování. Celkově návrh doplňuje chybějící 
chodníky, řeší plakátovací plochu a  vývěsní 
tabuli, doplňuje mobiliář, aby umožňoval 
volný pohyb a  shromažďování při pořádání 
různých společenských událostí obce.

Jedna lípa byla dle návrhu již posunuta a ve-
dle sochy Jana Nepomuckého je navržen zá-
hon s trvalkami, které mají místo dále umoc-
nit a podpořit.

Postupně se na jednotlivých úpravách začalo 
pracovat, v  letošním roce bylo odstraněno 
oplocení a podezdívka před prodejnou.

Šárka Zvolská, stavební komise

CHODNÍK DO PODMRAČÍ
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›› Co se stalo

Dne 9. 7. 1922 byl v Mrači na návsi slavnost-
ně odhalen a  odevzdán veřejnosti památník 

vojínům padlým za první světové války. Byla 
to tenkrát velká sláva. Za přítomnosti téměř 

všech zdejších občanů, delegace hasičských 
sborů z  okolí, sokolských jednot z  Čerčan 
a Poříčí. V zastoupení branné moci velitel 48 
pl. Benešovského plukovník Pavlík s několi-
ka důstojníky. Čestnou stráž tvořili bratři le-
gionáři v uniformách.

Jitka Novotná, kronikářka

STÉ VÝROČÍ ODHALENÍ PAMÁTNÍKU PADLÝM VOJÍNŮM

Tentokrát je zaměřené na to, jak se dříve 
v naší obci žilo.

Mračská náves
Uprostřed návsi býval rybník s  pevným ka-
menným roubením a  železným zábradlím, 
na kterém v zimě zkoušely děti dotykem ja-
zyka sílu mrazu. Když po několika třeskutých 
mrazech už je led udržel, bruslilo se s kličkou 
uvázanou kolem krku (sloužila k připevnění 
bruslí na boty) až do klekání. Smutno bylo 
všem, když se potom jednou z  rána objevili 
na bruslemi rozřezané ploše chlapi se sekera-
mi a začalo „ledování“. Mohutnými rozmachy 
sekali do ledu, který praskal a zvonil. Rozpor-
cován v  kry byl naložen do korby těžkého 
vozu a odvezen hostinskému do lednice. Ten 
v létě kusy ledu roztloukl a obsypal jimi trub-

ky, kterými proudilo ochlazené pivo pípou 
do velikého kameninového džbánu.

Elektrifikace osady Mrač
Koncem roku 1930 byla dokončena v osadě 
Mrač instalace sekundárního vedení a osvět-
lovacích těles pro přípoj na síť elektrické 
energie svazu středočeských elektráren. Prv-
ně zazářila elektrická světla o hasičském ple-
se dne 9.  ledna  1931. Je nesporně zásluhou 
a zůstane trvalým památníkem těch činitelů, 
kteří se zasadili o uskutečnění tohoto podni-
ku a tak zajistili, že i osada Mrač kráčejíc s du-
chem moderního pokroku získala možnost 
užívati výhod této užitečné vymoženosti.

Kašna
Vedle rybníka na návsi bývala vysoká ka-

menná kašna čtvercového půdorysu na vý-
chodní i západní straně s výklenky, kam ús-
tila trubice s  výbornou ničím nefalšovanou 
pitnou vodou. Vzdálenější spotřebitelky sem 
přicházely s  dřevěnými, do běla vydrhnutý-
mi putnami opatřenými zátkou, s dvěma po-
pruhy k provléknutí paží, aby břemeno bez-
pečně spočinulo na dopředu nachýlených 
zádech. V podvečer po práci se zde scházela 
mužská chasa poškádlit děvčata, která muse-
la nanosit na druhý den potřebné množství 
vody. Bývalo tu veselo, o  všelijaké taškařice 
s poléváním také nebyla nouze. Dnes už jen 
vzpomínáme a  ti mladí si nedovedou před-
stavit, že se pro každý krapet vody muselo 
běžet ke kašně.

Jitka Novotná, kronikářka

HISTORICKÉ OKÉNKO

Stolek s dvěma židlemi a velká stará almara plná knih. U vstupu na úřad 
a do knihovny vznikla mračská Čítárna. Využít ji může kdokoliv – přijďte 
si jen tak posedět nebo počíst. Z  almary se nezdráhejte vypůjčit jakou-
koliv knihu, vracet ji nemusíte. Na oplátku naopak můžete knihu přinést 
a darovat ji tak ostatním. Platí jediné pravidlo: zanechat místo po odcho-
du tak, aby ho další návštěvníci našli ve stavu, ve kterém rádi stráví příjem-
nou chvilku.
Ať je Vám zde dobře.

Milena Bejlková, knihovnice

MRAČSKÁ ČÍTÁRNA
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Během letních prázdnin se v mateřské škole 
i základní škole provádělo několik důležitých 
oprav a úprav. V mateřské škole byla v příze-
mí v šatnách Berušek a Motýlků kompletně 
zrekonstruována podlaha a vyměněna kryti-
na – bylo položeno nové lino. Vyměněn byl 
i veškerý nábytek, děti tak mají úplně nové 
skříňky, botníky a nástěnky. Zasloužené re-
konstrukce se dočkala i kancelář MŠ.

V  základní škole proběhla oprava topného 
vedení a celková výměna vodovodních tru-
bek v  kolektoru pod školou. Byla provede-
na výmalba dětských šaten v  suterénu ško-
ly včetně kovových,klecí’’, výmalba jedné 
třídy na 1. stupni se současnou výměnou 
stropních svítidel a v celé škole pak oprava 
omítek a  nátěrů. Změny se odehrály i  ve 
školním areálu, kde byla umístěna v  okolí 
atletického oválu dvě nová pískoviště, za tě-
locvičnou a  u  školní jídelny byly zpevněny 
a osázeny půdopokryvnými rostlinami strá-
ně nad silnicí, byl rozšířen výběh pro kozy 
a  beránka v  naší školní minizoo, upraven 
trávník a ostatní zeleň v celém areálu, ošet-
řeny a prohlédnuty všechny vzrostlé stromy.

Školní rok 2022/2023 jsme zahájili tradičně 
slavnostním shromážděním ve školní tělo-
cvičně. Přítomni byli žáci, jejich rodiče i jiní 
příbuzní, všichni zaměstnanci školy a  také 
zástupci obce Poříčí nad Sázavou. Po mi-

lých a povzbuzujících slovech pana starosty 
Jana Kratzera a pana ředitele školy Radima 
Navrátila jsme za obrovského potlesku mezi 
námi přivítali naše nové prvňáčky. I v tomto 
roce jsme otevřeli dvě první třídy. V I. A je 
18 dětí a paní učitelkou třídní je Mgr. Eliška 
Veselá, v I.B je 22 dětí a paní učitelkou tříd-
ní je Mgr. Jitka Morávková. Každý prvňáček 
dostal na památku krásnou českou knížku 
od Josefa Čapka – Povídání o pejskovi a ko-
čičce, kterou jim symbolicky předali žáci 
z devátých tříd.

Naše základní škola a mateřská škola se ne-
ustále rozrůstá. V mateřské škole jsou čtyři 
oddělení, 86 dětí a  15 zaměstnanců, v  zá-
kladní škole je osmnáct tříd, pět oddělení 
školní družiny, 343 dětí a  65 zaměstnanců. 
Od března letošního roku jsme byli plně 
připraveni na příchod a  adaptaci nových 
ukrajinských žáků. Stejnou podporu od nás 
dostanou i v tomto školním roce. Zaměřovat 
se budeme na jejich celkovou adaptaci a za-
členění do našeho prostředí, výuku českého 
jazyka i  všech ostatních předmětů. Během 
prázdnin opustilo naši školu 10 ukrajinských 
dětí, k 1. 9. 2022 jsme přijali 6 nových. Mo-
mentálně máme tedy celkem 4 ukrajinské 
děti v MŠ a 20 v ZŠ – napříč všemi ročníky.

I  letos otevíráme pro všechny děti z  naší 
školy mnoho zájmových kroužků a  aktivit. 

Nabídka kroužků je široká a děti o ně mají 
veliký zájem. Přihlásit se mohou do různých 
sportovních kroužků (florbal, volejbal, atle-
tika, vybíjená), do kroužků přírodovědné-
ho, mysliveckého, včelařského, rybářského, 
dramatického, anglického jazyka, výtvar-
ného, robotiky a  programování a  velice 
oblíbenými jsou i kroužky vaření a zpívání. 
Dále pořádáme ve spolupráci s panem Kar-
lem Maršálkem a taneční školou Salta kurz 
předtaneční výchovy pro žáky devátých tříd. 
Nezanedbáváme ani kulturu, děti se mohou 
stát členy Klubu mladého diváka a  několi-
krát za rok navštívit různá divadelní nebo 
hudební představení. Pro zájemce nabízíme 
také přípravu na přijímací zkoušky na střed-
ní školy a intenzívní přípravu na olympiádu 
v  anglickém jazyce a  mezinárodní jazykové 
zkoušky.

Pevně věřím, že všechny aktivity, které jsme 
pro naše žáky připravili a  připravujeme, 
i celý náš krásný areál a školu si budou moct 
děti užívat během celého školního roku a že 
se již nebudeme muset řídit všemožnými 
covidovými opatřeními, zákazy a nebudeme 
muset čelit jiným překážkám a  omezením. 
Celý kolektiv základní a mateřské školy pře-
je do nového školního roku všem dětem i ro-
dičům hlavně pevné zdraví a jen vše dobré.

Jiří Frantl,
zastupitel a zástupce ředitele ZŠ

ZAČÁTEK ŠKOLNÍHO ROKU V ZŠ A MŠ

Další ročník historického festivalu v  Mrači 
se konal v sobotu 30. července. Pro nepřízeň 
počasí byla akce oficiálně zrušena, ale to ná-
vštěvníky neodradilo, a tak se původně pláno-
vané bitvy, jedna husitská a druhá z počátku 
období 30. leté války, a  to z roku 1621 bitva 

u  Rozvadova konala, byť v  menším rozsahu. 
Občerstvení bylo výborné, odpolední progra-
my nakonec proběhly a večer se konala před-
premiéra hudebně dramatického vystoupení 
Legenda o hradu Hasištej, po které následoval 
již tradiční koncert skupiny Metanoon. Celá 

akce vyvrcholila ohňovou show v  podání 
skupiny Novus Origo. Samozřejmě nechy-
bělo ani tradiční dobové tržiště s řemeslnými 
předměty připomínající dávnou historii. Příš-
tí ročník akce proběhne dne 29. 7. 2023.

Šárka Zvolská, kulturní komise

6. ROČNÍK HISTORICKÉHO FESTIVALU V MRAČI
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Pokračování vžitého, trvale užívaného názvosloví 
v obci Mrač a Podmračí dle kroniky obce Mrač.

Mrač
„Dělný“ – louky a les s lomem za Mařetínem.

„Zahájenka“ – les nad Kopaninami od trati ČSD vzhů-
ru na kopec.

„V trojhranu“ – smrkový les na levé straně asi 200 m 
od cesty do lomu Dělný.

„Na hrobech“ – temeno lesa od objektu bývalého vo-
jenského útvaru k hájence.

„Na koutech“ – les a  spodní louky mezi ČSD a Děl-
ným.

„U černého mostu“ – kamenný most přes železnici.

„V  Habeši“  – lesík a  lomeček za potokem východně 
od Černého mostu již v Žíňanském katastru. (Dříve 
patřily Žíňany k Mrači).

„Tužinka“- les u bývalé silnice a pole s ním sousedící.

„K obrázku“ – místní název pole pod Tužinkou.

„Struha“ – lesík za bývalou cihelnou.

Podmračí
„Na rybníce“  – nížinné pole mezi vlečkou a  lesem 
V Hradci.

„V Hradci“ – les mezi dvorem čp. 2 a lomem

„V Malensku“ – louky a strouhy pod Chlumem včetně 
60 arů lesa, který patřil ke mlýnu v Podmračí.

Jitka Novotná, kronikářka

ZNÁTE OBEC VE KTERÉ ŽIJETE?

Zdroj: Mapy.cz
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Pane starosto, začneme shrnutím života 
v obci, jak jste vlastně začínal v komunální 
politice?
Můj život v komunální politice začal již v roce 
1990, kdy mě otec požádal, abych po něm po-
kračoval a  navázal na jeho činnost. O  funkce 
jsem nikdy neusiloval. Zpočátku jsem působil 
v jednotlivých volebních obdobích jako zastupi-
tel, pak dvě období jako místostarosta a nako-
nec jako starosta, jako zastupitel bez přerušení 
vlastně až dodnes.

Jaké problémy se zpočátku zejména vy-
skytly? S  čím jste se musel potýkat? Jak 
jste to zvládli?
V  devadesátých letech měli obce malé pří-
jmy, nemohli jsme si dovolit větší investice. 
Po vstupu do Evropské unie v  souvislosti 
s  poskytováním dotací a  později i  změnou 
v  rozpočtovém určení daní se financování 
obcí zlepšilo. V  současné době se potýkám, 
jako mnoho dalších starostů, s  nadměrnou 
administrativou, která v  průběhu doby neú-
měrně narostla.

Čeho jste na obci dosáhli a co považujete 
za úspěch?
Největší úspěch vidím v  tom, že jsme po dese-
tiletí problémů s  nedostatečným zásobováním 
vody domácností dokázali přivést dostatečné 
množství pitné vody do horních částí obce ještě 
před výstavbou nových lokalit. A  také vybudo-
vání splaškové kanalizace s  centrální čistírnou 
odpadních vod, která byla největší stavbou v his-
torii obce.

Starostou jste od roku 2006. Co se od té 
doby podařilo?
Hned v prvním volebním období se podařilo vy-
budovat vodovodní přivaděč do horní části obce, 

který zajistil plynulé zásobování pitné vody 
v celé obci. V roce 2007-2008 se budoval nový 
železniční koridor, úzce jsem spolupracoval se 
správou železnic a zhotovitelem stavby, tato spo-
lupráce nám do obce přinesla zhodnocení ma-
jetku v hodnotě přes 3,5 milionu Kč (byla upra-
vena obecní vodoteč, vybudovány nové povrchy 
komunikací a  nové schodiště k  zastávce ČD). 
Také se povedlo odstranit budovy bývalého Mu-
ničního skladu v Tužince bez výdajů z obecního 
rozpočtu, následně se podařilo obnovit v původ-
ním rozsahu i  les, který zde před záborem pro 
armádu býval. Tato revitalizace bývalého vojen-
ského areálu mne v souvislosti se současnou me-
zinárodní situací obzvlášť těší. Poté se podařilo 
již zmíněné odkanalizování obce, které jsme vy-
budovali bez dluhu. Zrekonstruovali jsme dět-
ské hřiště v Mrači, vybudovali nové v Podmračí. 
Zrekonstruovali komunikace. Podařilo se nám 
uskutečnit i spoustu dalších věcí, funguje napří-
klad i projekt Senior taxi.

Jak jste uvedl, vaše obec investovala do 
různých projektů mnoho milionů. Ne-
máte náhodou problémy se zadlužeností? 
A jak v této souvislosti využíváte dotace?
Víte, já na všechny problémy obce nahlížím tak, 
jako by se jednalo o problémy moje. Proto se sna-
žím, abych nejen investice, ale i všechny vydané 
peníze, posuzoval tak, že žádná koruna, kterou 
vydáme, nepřinesla nic jiného než budoucí pro-
spěch obci a  žádné zbytečné zadlužení. Zatím 
se nám podařilo zvládnout všechny investice bez 
dluhu s využitím všech vymožeností, které veřej-
né financování umožňuje. V tomto duchu máme 
připravených spoustu akcí, které hodláme v rám-
ci rozpočtové odpovědnosti pořídit. Jak zdůraz-
ňuji dále, rozpočet obce jsou příjmy a výdaje, ke 
kterým se ve spolupráci s ostatními chovám tak, 
jak bych se choval k vlastnímu rozpočtu, tedy še-
trně, konstruktivně a v rámci svého přesvědčení.

V úvodu rozhovoru jste zmínil, že jste ke 
své činnosti starosty musel získat potřeb-
né informace a zkušenosti. Kde jste je pře-
devším získal?
Spoustu zkušeností jsem nabyl od svého otce 
a jsem na to velmi hrdý. Můj otec byl osobnost, 
která využívala při řešení problémů to, co se 
snažím do řízení obce vnášet sám. Uměl řešit 
problémy přirozeným způsobem, s lidským nad-
hledem a nevnášet politiku tam, kde se to neho-
dí. Využíval toho, co nám v současné společnosti 
tolik chybí. Selský rozum a normální vidění svě-
ta. Naučil jsem se od něho, že důležité jsou činy, 
ne velká slova. Musím ale zdůraznit, že se stále 
učím a  v  rámci možností se v  řešení problémů 
stále zdokonaluji.

V poslední době došlo k výraznému ome-
zení aktivit na území celého státu v souvis-
losti s virovou infekcí. Jak se tato opatření 
konkrétně dotkly činnosti Vaší obce?
Jako každého jiného. Je zbytečné si stěžovat. 
Celý svět byl na pokraji katastrofy a  nebezpe-
čí údajně stále trvá. Omezení se týkala všech 
a myslím, že jsme se i my snažili situaci dobře 
zvládnout. Nikdo s  touto krizovou záležitostí 
neměl zkušenosti a bylo by jen dobře, aby další 
generace již nemusely podobné věci řešit.

Kdybyste mohl pro obec udělat cokoli… 
co by to bylo?
Víte, jsem nejen starosta, ale především člověk, 
který zde žije celý život. Kdybych mohl cokoliv 
změnit už dříve, bylo by to dávno hotové. Lidé 
v  obci netrpí problémy, které jsme jako jejich 
zástupci schopni ovlivnit, trpí nejvíce celospo-
lečenskými problémy. Máme pěknou obec, pro 
kterou všichni žijeme. Otázka by spíš měla znít, 
co bych pro obec udělal, kdybych měl tu možnost 
obecně…

Chtěl bych dát lidem možnost, aby neměli exis-
tenční starosti, které si nezpůsobili. Aby měli jis-
totu, že za svou práci pobírají takovou odměnu, 
která jim bude stačit na důstojný život. Aby se 
mohli soustředit na svoje štěstí, na to, co léta fun-
govalo. Aby neusínali s myšlenkami, že nevědí, 
co bude zítra, aby byli v rámci svých možností 
spokojení a zase plánovali. Aby neměli starosti 
s možnou válkou a  s  tím, že jejich náklady na 
energie jsou neúnosné a aby věděli, že nejsou na 
své problémy sami. Kdybych měl tu možnost, 
chtěl bych lidem nejen v obci dát víru a pomoc-
nou ruku. Víru v to, že nám bude líp a pomoc-
nou ruku na to, aby bylo. Obec je malý útvar, 
který vznikl ve své době proto, že lidé chtěli 
něco, co je bude spojovat a ochraňovat. U nás je 
v komunální politice zakořeněna víra ve volené 
zástupce, očekává se od nich, že občanům pomo-
hou. Já bych chtěl tedy mít tu možnost, abych 
pomoci mohl.

ROZHOVOR SE STAROSTOU OBCE
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Co vám jako starostovi dělá největší sta-
rosti?
Vše to, co jsem popsal v předchozí odpovědi. Ale 
mrzí mě také, že v  době, kdy je potřeba držet 
více při sobě, řeší skupinky lidí, jak na tomto 
stavu vydělat, obohatit se. Vnést do vztahů obec-
ně lidskou malost a dělat problémy z něčeho, co 
problém vlastně není. Obec byla vždy radost-
ným místem. Nemyslím jen tu naši, ale všeobec-
ně. Byly tu problémy, které jsme chtěli řešit. Nic 
nebylo politické, správnou věc jsme poznali sel-
ským rozumem. Všechno bylo buď dobré, nebo 
špatné. Byli jsme lidé, kteří zdravý rozum stavěli 
nad vznosné myšlenky bez obsahu. Nyní vidíme, 

jak málo stačí, aby touha po moci, zloba a ne-
přejícnost udělala z  nepolitických věcí politiku, 
která nemá s  reálným řešením problémů nic 
společného. Místo pomyslné facky na vesnické 
zábavě někteří dělají politiku na místech, kde 
předtím bylo běžné konstruktivní, jednoduché 
řešení. Moc bych si přál, aby lidé pochopili, že 
návrat zdravého rozumu je cesta z  nepohody. 
Chtěl bych, abychom společně pochopili, že činy, 
ne hloupé řeči, mají cenu a že za každého člo-
věka mluví jeho minulost a schopnost řešit pro-
blémy. V  tomto stylu budu nadále pokračovat 
nejen jako starosta, ale především jako člověk, 
kterému na Mrači záleží.

Jaké máte další plány do budoucna  – jak 
zlepšit a zpříjemnit život v obci?
Plánů do budoucna je hodně, jsou sepsány 
v  našem volebním programu, který je realis-
tický, není populistický a  myslí především na 
budoucí tvář a rozvoj naší obce v mantinelech 
legislativy, kterou nám naše republika dává. 
Neslibujeme nesmysly a  navíc spoluobčanům 
nabízíme možnost si o  problémech popovídat 
a nalézt řešení.

Martina Poupětová,
předsedkyně kulturní komise

V historickém objek-
tu mlýna v Podmračí 
vzniká nové jezdecké 
a  hipoterapeutické 
centrum pro malé 
i velké zájemce o prá-
ci s koňmi. Obyvate-

lé Mrače i  okolních vsí jsou srdečně zváni 
k návštěvě kurzů a akcí.

Z Cambridge do Mrače
Vedoucí centra Bára Zavadilová má zkuše-
nosti ze zahraničí - studovala na britské Cam-
bridge, v Německu a v USA. Poté, co objela 
svět, se však rozhodla vrátit ke kořenům: 
k odkazu svého prastrýce Miloše Welde Za-
vadila, který v Rakousku působil jako chova-
tel a drezůrní jezdec. Miloše Zavadila známe 
jako herce z muzikálu Starci na chmelu. Poté, 
co odešel od filmu se dostal do slavné španěl-
ské dvorní jízdárny ve Vídni a objel kus světa 
ve svými uměleckými jezdeckými show.

Barbora touží navázat na jeho odkaz a na prá-
ci rodičů, kteří zrekonstruovali starý objekt 
mlýna, a  budovat místo, kde se spojuje svět 
koní a lidí v harmonické místo, kde je lidem 
společně dobře. Její zkušenosti jsou přede-

vším pedagogické a  psychologické - má za 
sebou pedagogickou fakultu, nyní studuje 
psychospirituální výcvik u  terapeutky Jitky 
Vodňanské a  vzdělávací metodu transakč-
ní analýzy. Dále má za sebou roční výcvik 
v  hiporehabilitaci vedený Českou hiporeha-
bilitační společností. Umělecký svět jejího 
strýce jí však není vzdálený - miluje tanec, 
akrobacii a jógu. Má tudíž v plánu tvořit vel-
mi pestré kulturní a sportovní akce. Velmi se 
také zajímá o tradiční svátky a slavnosti v cyk-
lus ročních období a plánuje pořádat akce na 
oslavu významných částí roku jako je sluno-
vrat či rovnodennost, které z naší společnosti 
postupně mizí.

Pro koho jsou jezdecké kurzy a hipotera-
pie určené?
Záměrem Barbory je, aby každé dítě a každý 
člověk u koní zažil radost. Tvrdí, že koně jsou 
zrcadlem duše, a proto se jí s nimi dobře pra-
cuje při podpoře druhých. Pořádá kurzy jízdy 
a práce s koněm pro všechny “obyčejné” děti 
i dospělé, kteří chtějí získat jedinečné zážitky 
s koněm a zkrátka se cítit dobře. Naučíte se tu 
koně vodit, ovládat ze země, aby vás poslou-
chal a důvěřoval vám, sedět na něm uvolněně 
a s jistotou. Věří totiž v přirozené partnerství 

koně a jezdce - když v koni vzbudíte důvěru, 
získáte parťáka, který s vámi projde čímkoliv. 
Kurzy tak mohou být vhodné pro děti i do-
spělé po náročných životních událostech, 
s potížemi s emocemi, s nízkou sebejistotou. 
Koně vás zkrátka vrátí zpět do sedla. :-)

A co na to děti?
Tato vyjádření napsaly místní děti, které se 
účastnily letního jezdeckého tábora:
“Hodně jsem si o sobě uvědomila a jsem hrozně 
šťastná, že jsem tu mohla být.”

“Líbil se mi tu menší kolektiv a nic mě netrápilo.”

“Dáváte si s tím tolik práce a i přes to jste na nás 
hodné a usměvavé.”

Báře přejeme hodně úspěchů a rádi s ní bude-
me spolupracovat.

Centrum Mlýn Mrač nyní otevírá kroužky 
pro děti 5-8 let (úterý od 13:30 h.), 9-12 let 
(úterý od 16 h.) a 13-17 let (středa od 16 h.). 
Více na facebookové stránce: „Hiporehabili-
tace Mlýn Mrač“ a na e-mailu: mlyn.mrac@
gmail.com.

Nikola Kozáková, redakční rada

MLÝN A KONĚ
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Vážení spoluobčané,
v  předchozích příspěvcích do obecního 
zpravodaje jsem se vyjadřoval převážně k té-
matům týkajícím se ochrany zvěře, přírody, 
ekologie a podobně. V tomto příspěvku bych 
se chtěl trochu ohlédnout za děním v  obci 
v  předchozích 20 letech, kdy jsem působil 
v obci jako zastupitel.

Ke kandidatuře do obecního zastupitelstva 
mne oslovil v  roce 2002 tehdejší starosta 
Ing.  Arch. Jiří Horký. Poznali jsme se, když 
jsme upravovali zdejší honitbu do souladu 
s tehdy novým Zákonem o myslivosti a já již 
v té době zastával funkci předsedy místního 
mysliveckého spolku. Na nabídku jsem kývl 
s  podmínkou, že budu kandidovat jedině 
jako nestraník.

Chtěl jsem pomoci s řešením některých pro-
blémů, které se v obci hromadily a kompliko-
valy občanům život. Největším problémem 
byl nedostatek vody ve výše položených částí 
obce, zejména v části severní. V letních mě-
sících, když udeřily horka a občané zalévali, 
netekla voda skoro vůbec. Z vodojemu umís-
těném na opačné části obce voda stávajícím 
vodovodem nedotekla. Kapacita mračských 
studen byla také omezená a  kvalita vody 
nebyla nejlepší. Přitom se v  obci rozjížděla 
hromadná výstavba domů v zóně Na Stráni. 
Dalším problémem bylo, že když šel někdo 
navečer ven, velmi často byl cítit zápach 
z  jímek. V  obci nebyla kanalizace a  občané 
pouštěli obsahy svých jímek, kam to jen šlo. 
Vyvážení bylo komplikované a drahé.

V té době jsem pracoval na pozici vedoucího 
Dopravy a mechanizace u Říčanských vodo-
vodů a kanalizací a měl kontakt na projekční 
kanceláře, které v  této oblasti na Říčansku 
působili. Vybral jsem si tedy tu, jejíž projekty 
se při realizaci osvědčovali nejlépe a  pozval 
jejího vedoucího do Mrače, abych ho sezná-
mil s danými problémy a vedením obce. Pak 
už to bylo hlavně na starostovi. Následovaly 
stovky hodin jednání a usilovné práce s hle-
dáním peněz, výběrem realizátorů staveb 
atd. Vybudoval vodovodní přivaděč z čerpa-
cí stanice v  Podmračí do horní části Mrače 
a  mračský vodovod byl rozdělen do dvou 
tlakových pásem. Voda začala opět téci v celé 
obci. Postupně se dostalo i  na vybudování 
kanalizace a  čistírny odpadních vod. Dnes 
už mohu s radostí konstatovat, že se vše po-
vedlo a funguje to. Jsem pyšný na to, že jsem 
se na tom podílel i já. Hlavní zásluhu má ale 
rozhodně současný starosta, který tomu vě-

noval mnoho hodin práce a energie. Podíleli 
se na tom rovněž i někteří ostatní zastupitelé.

Další akcí, o které bych se chtěl zmínit a na 
které jsem se také výrazněji podílel, je pře-
dání obci části vojenského prostotu Tužinka 
a  jeho revitalizace. Obecní lesy byly vráce-
ny obci zákonem o  vrácení majetku obcím 
již v  roce 1990, ale část obecních lesů (cca 
8ha) se nacházela ve vojenském prostoru 
na lesním hřebenu Tužinka a  bylo tam po-
staveno několik vojenských budov. Objekt 
byl oplocen dvojitým pletivem s  ostnatými 
dráty. Vojsko sice počátkem devadesátých let 
objekt vyklidilo a opustilo, ale budovy a ces-
ty zůstaly nadále ve vlastnictví Ministerstva 
obrany a  armády ČR. Přístupové brány od 
Benešova byly otevřené a tak se do objektu 
začali stahovat zloději aut a podobné skupi-
ny, kteří zde prováděli nelegální činnost.

Asi kolem roku 1996 se objevila v  mediích 
zpráva, že byl schválen zákon, podle něhož 
mohou obce požádat ministerstvo obrany 
o vydání nevyužívaných vojenských prosto-
rů na svém území. Jelikož mám myslivecké 
kamarády, kteří byli rovněž zastupiteli v  se-
veročeské obci Mikulášovice a  podobný 
případ tam také řešili, požádal jsem je o rady 
a informace. Ty jsem potom předal starostovi 
a zastupitelům. Sepsali jsme žádost o vydání, 
schválili zastupitelstvem a požádali o vydání. 
Žádosti bylo vyhověno a majetek vydán.

Následovala otázka jak předaný objekt a bu-
dovy využít a  jak s  tím dále nakládat? Pro-
nájem budov za účelem podnikání, nebyl 
možný s ohledem na komplikovaný přístup 
a  rovněž to neumožňovali Zákon o  lesích 
a  Zákon o  ochraně přírody a  krajiny ani 
územní plán obce. Někteří zastupitelé to 
chtěli prodat, ale většina naštěstí prodej lesů 
jako historického majetku obce odmítla. 
Budovy i oplocení ale chátralo a tak jsme se 
rozhodli pro revitalizaci a  uvedení do pů-
vodního stavu hospodářského lesa. Někteří 
zastupitelé to dosti kritizovali, ale postupem 
času se ukazuje, že to bylo jediné správné 
řešení, co jsme mohli udělat. Předešli jsme 
možná druhým Vrběticům a v bývalém vo-
jenském areálu dnes rostou lesní mlaziny 
(mladý lesní porost). Lidé tam mohou cho-
dit na houby a nezasvěcený ani nepozná, že 
tam bylo někdy také něco jiného než les. 
Ve druhé polovině vojenského objektu, ve 
vlastnictví státu a užívání Lesů ČR ležící na 
katastrálním území Benešov dodnes stojí 
torza budov. Řeší to město Benešov společ-

ně s  Lesy ČR Lesním závodem Konopiště 
a Ministerstvem obrany dodnes.

Tady bych chtěl poděkovat především za-
stupiteli Františku Fialovi, který vymyslel 
postup revitalizace a ve spolupráci s firmou 
Sládek Group realizoval demolici a  odstra-
nění zbytků budov a  rekultivaci pozemků, 
způsobem nula od nuly pojde tak, že obec 
nemusela na akci nic doplácet. Rovněž patří 
poděkování vedení Dobrovolnému svazku 
obcí Obecní lesy Benešovska za rychlé osá-
zení lesem a zajištění pěstební činnosti nově 
vysázených mlazin.

Zmínil jsem se o třech akcích, které považu-
ji za dvacet roků mého působení v obecním 
zastupitelstvu za největší a organizačně i pra-
covně za nejnáročnější. Udělalo se toho ale 
mnohem více.

Zakoupily se objekty bývalého kravína a vy-
budoval se hospodářský dvůr obce. Vybu-
doval se systém odpadového hospodářství. 
Zakoupila se technika potřebná pro údržbu 
obce (traktor a  různé příslušenství, kontej-
nerový vůz s hydraulickou rukou apod.) Pro-
bíhaly opravy a úpravy komunikací v  rámci 
výstavby železničního koridoru i  samostat-
ně. V Podmračí proběhla rozsáhlá úprava hři-
ště a  přilehlých svahů. Opravovaly se cesty 
a budovaly chodníky v různých částech obce 
a  v  neposlední řadě se provedlo odbahnění 
a  rekonstrukce dolní vodní nádrže. I  v  sou-
časné době se provádí rozsáhlé opravy silnic, 
chodníků a osvětlení v různých částech obce.
Obec dále vybavovala hasičskou jednot-
ku. Přispívala školám a  školkám kam chodí 
mračské děti, darovala nemalé částky škole 
v Poříčí nad Sázavou na opravy, rekonstrukce 
a rozšíření školních tříd.

Podepsala s touto školou smlouvu o spádo-
vosti. Finančně i  jinou formou podporova-
la místní neziskové organizace a spolky. Jak 
místní, tak i  z  okolí, pokud o  to požádaly 
a vykonávají činnosti pro mračské občany.

Opomenout nelze ani každodenní činnost 
jako řešení připomínek občanů, údržba 
obecních pozemků a drobné služby pro ob-
čany jako je Czech-Point apod.

Jsem přesvědčen, že se toho v obci Mrač pro 
lepší život občanů udělalo za posledních 
dvacet let velmi mnoho. Rozhodně nejvíce 
za porovnatelné období, než kdykoliv před-
tím.

OHLÉDNUTÍ ZASTUPITELE
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V sobotu 3. září jsme tradičně společně s obcí 
pořádali „Rozloučení s  prázdninami“. A  byl 
to tedy fičák. Přišlo přes 90 dětí, které si užily 
nádherné slunné odpoledne. Zastřílely si ze 
vzduchovky, stříkaly na plechovky nebo se 
projely na velmi oblíbené lanovce.

Za splnění všech disciplín je čekala odměna 
- balíček s  drobnostmi a  výborná zmrzlina. 

Ze mlýna v Podmračí k nám zavítala Barbora 
Zavadilová s koníkem „BABY“ a představila 
krátce své nové hipoterapeutické centrum. 

O hudební program se soutěžemi se postara-
la Bea Albrecht. V tvořivé dílně si mohly děti 
navléknout korálky, vytvořit veselý talířek, 
popř. si jen tak kreslit.

Občerstvení bylo zajištěno v hasičské zbroj-
nici. Všichni jsme si odpoledne moc užili 
a budeme se těšit zase příští rok.

Za SDH Mrač, Katka Dvořáková

ROZLOUČENÍ S PRÁZDNINAMI

Na této činnosti má samozřejmě největší zá-
sluhy starosta, ale i místostarosta a  ti zastu-
pitelé, kteří svým dílem pomohli, nebo tyto 
akce alespoň podpořili.

Dvacet let znamená pět volebních období. 
Zažil jsem doby úspěšné i méně úspěšné. Dá 
se říci, že tři volební období byly konstruktiv-
ní, i když názory na různé věci se někdy liši-
ly. Dvě volební období ale vytvářela opozice 
politiku vyloženě destruktivní. Plnou negací 
a zpochybňování snad všeho co se v obci udě-
lalo. Jsem přesvědčen, že takto vedená opo-
ziční politika menším obcím (do 3000 oby-
vatel) neprospívá, ale výrazně škodí.

Rozhodl jsem se dále nekandidovat, proto-
že léta přibývají, motivace a energie ubývají 
a  myslím, že jsem svou misi splnil. Je třeba 
dát šanci také ostatním. Pokud ale bude třeba 
pomoci v oblasti ochrany přírody a ekologie 
a zdravotní stav mne to bude umožňovat, rád 
pomůžu. Na to ale nemusím být zastupitel.

Závěrem bych chtěl poděkovat za spoluprá-
ci a za vše co pro obec Mrač vykonali, třem 
současným a jednomu bývalému kolegovi ze 
zastupitelstva.

První, je současný starosta obce František 
Zvolský.
František sice někdy působí méně důrazným 
dojmem, ale je především rozvážný. Dále je 

velmi pracovitý a  houževnatý a  to je jeho 
hlavní klíč k úspěchům při starostování. Má 
velmi rád svoji obec, je mračským patriotem 
a je hrdý na svoji obec i svůj rod. Jeho velkou 
předností je, že se umí postavit ke všem stro-
jům a  mechanizaci, kterou obec vlastní a  je 
ochoten s ní ve prospěch obce i pracovat a to 
často nad rámec svých pracovních povinnos-
tí.

Druhý, je současný místostarosta Pavel 
Škvor.
Pavel má oproti Františkovi povahu mno-
hem emotivnější, ale co se týče pracovitos-
ti, houževnatosti a  schopnostmi pracovat 
s obecní technikou se starostovi velice podo-
bá. Je také oddaný a odhodlaný velitel míst-
ní hasičské zásahové jednotky. Pro hasiče 
a obec je ochoten v případě potřeby zapůjčo-
vat i své vlastní stroje, obětovat mnoho času 
a v případě zásahu i riskovat své zdraví.

Třetím, je zastupitel František Fiala.
Franta patří také k mračským rodákům a pa-
triotům. Pochází ze starého selského rodu 
a  jeho maminka dělala v  Mrači mnoho let 
kronikářku. Franta zkrášloval Mrač a  okolí 
dávno před tím, než někoho napadlo založit 
zkrášlovací spolek. Vysekané lavičky u  cest 
kolem obce, mlýnek na potůčku, který vede 
přes jeho pozemky, to je jeho práce. Díky 
dobrým vztahům s majitelem stavební firmy, 
kde pracuje jako mistr dopravy a mechaniza-

ce, se zasloužil o odstranění mnoha divokých 
skládek, uvedenou revitalizaci bývalého vo-
jenského areálu Tužinka a  opravu několika 
lesních a polních cest ve vlastnictví obce. To 
vždy za cenu takřka režijních nákladů. Ušet-
řil tím obci mnoho peněz. Jelikož v zastupi-
telstvu také končí, poděkování si rozhodně 
zaslouží.

Čtvrtým, je bývalý starosta Ing. Arch. Jiří 
Horký
Jirka starostoval v obci dvě volební období, 
1998-2006. Já zažil Jirku jako zastupitel pou-
ze v období 2002-2006. Obec převzal ve sta-
vu trochu divoce rozjeté výstavby Zóny Na 
Stáni a dokázal se s tím vypořádat. Do jedná-
ní zastupitelstev obce vnesl prvky moderní 
demokracie. Snažil se jednat na základě od-
bornosti, věcných argumentů a být nestran-
ný a spravedlivý. Měl své vize, ze kterých čer-
pala i  další zastupitelstva. Jsem přesvědčen, 
že i  jemu patří, za to co pro obec vykonal, 
poděkování.

A úplně na závěr. Nově zvoleným zastupite-
lům přeji Vítr do plachet!

A jedem vzkaz: Jenom řeči nemají cenu, jsou 
jak z prdu kulička.
Ať hovoří za Vás činy a vzkvétá naše vesnič-
ka!

Jiří Škramlík – Zastupitel obce a předseda 
kontrolního výboru 
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Mračský okrašlovací spolek z.s. (MRAČOS) 
uspořádal další ročník populárního Straši-
delného pochodu za mračskými strašidly na 
trase kolem středověké tvrze. Brány trasy se 
otevřely krátce před 20:00 hned po setmění. 
Registrace 108 startujících probíhala prů-
běžně a v časových intervalech byly na trasu 
vypouštěny odvážné dvojice, či skupinky. Na 
trase byli účastníci vyrušeni, nebo vystrašeni 

nejrůznějšími strašidly od vodníků počínaje, 
přes šíleného rybáře a  bludičky pokračujíc, 
a  dokonce morového doktora i  zatoulanou 
Červenou Karkulku jste mohli potkat. Závěr 
v podobě sestupu do hradního podzemí, kde 
čekaly na odvážlivce odměny byl opravdu 
pro některé malé velkou zkouškou odvahy. 
Taneční vystoupení ohňové show Novus 
Origo, účastníka talentové soutěže Česko 

Slovensko má talent zakončilo program na 
parkánu mračské tvrze.

Stoupající obliba této akce nás potěšila a  již 
se těšíme, jak posuneme laťku výše v dalším 
roce.

Markéta Lukáčová,
Mračský okrašlovací spolek z.s.

V sobotu 10. září bylo již po druhé ve spolu-
práci starosty obce s majitelem tvrze Ing. arch. 
Zimou zpřístupněno nádvoří a přízemí tvrze. 
Tentokrát se mohli návštěvníci podívat i  do 
dvou vrchních pater. Také si prohlédli vysta-
vené fotografie z  historie tvrze, z  doby před 
rekonstrukcí i  z  průběhu již provedených 
prací.

Majitele tvrze navštívil jeho kamarád, režisér 
Jan Hřebejk, pro Mrač vzácná návštěva.

Od loňského roku provedl pan Zima velký 
kus práce, což bylo vidět hned v přízemí v bý-
valých bytech. Někteří si čekání na prohlídku 
zpříjemnili popovídáním si se známými, tře-
ba i u kávy se sladkostmi. Občerstvení zajistil 
starosta. Za upečené dobroty moc děkuje-
me paní Kleintové, paní Šedivé, paní Jůzové 
a Martině Poupětové. Dobré koláčky přivezla 
i paní Zimová.

Pan Zima celé odpoledne prováděl po tvrzi 
a odpovídal na otázky, závěrem poděkoval ob-
čanům za návštěvu a  jejich trpělivost v době 
realizace celé rekonstrukce i všech přípojek.

Také děkuje všem návštěvníkům, kteří v sobo-
tu přispěli do kasičky na tvrz.

Nikola Kozáková, redakční rada

STRAŠIDELNÝ POCHOD SE VYVEDL

OBČANÉ MRAČE SE OPĚT POTKALI NA TVRZI
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MILOSTIVÉ LÉTO 2 
POSLEDNÍ ŠANCE ZATOČIT S EXEKUCEMI!

Akce „Milostivé léto“ je časově omezená. Probíhá od 1. 9. 2022 do 30. 11. 2022. Uhrazením jistiny 
a poplatku exekutorovi vám budou odpuštěny veškeré úroky, poplatky advokátům či penále. 

JAKÉ PODMÍNKY MUSÍTE SPLŇOVAT? 

• Exekuce byla zahájena před 28. 10. 2021.

• Exekuci vymáhá soudní exekutor.

• Exekuce je vedená pro dluh u veřejnoprávního subjektu, kterým může být: 
zdravotní pojišťovna, Česká televize, Český rozhlas, ČEZ, krajské nemocnice, 
městské dopravní podniky a další organizace, které vede či vlastní obec, kraj či stát 
(dluh na nájmu u obce, poplatek za odvoz odpadu, pokuta za jízdu na černo apod.).

CO JE POTŘEBA UDĚLAT: 

1.  Od 1. 9. 2022 do 15. 11. 2022 doručte exekutorovi doporučený dopis, 
ve kterém ho informujte, že využíváte Milostivé léto. V dopise požádejte 
o vyčíslení dlužné jistiny a sdělení čísla účtu, na který zaslat peníze. 
Vzor dopisu najdete na www.milostiveleto.cz.

2.  Od 1. 9. do 30. 11. 2022 zaplaťte na sdělený účet dlužnou jistinu a poplatek 
1 815 Kč. Do 30. 11. 2022 musí být částka na účtu exekutora.

ZA JAKÝCH OKOLNOSTÍ NELZE MILOSTIVÉ LÉTO VYUŽÍT? 

• Máte exekuci pro dluh vůči soukromoprávním věřitelům (úvěry, hypotéky, dluhy 
u operátorů nebo nájmy soukromých majitelů bytů apod.). To neplatí v případě, 
kdy se soukromoprávní věřitel dobrovolně k Milostivému létu připojí.

• Dluhy, které odkoupil soukromoprávní subjekt – např. dluh původně 
u dopravních podniků, odkoupený inkasní společností. 

• Dluh ještě není v exekuci nebo je v exekuci, která byla zahájena po 28. 10. 2021.
• Vaše dluhy nevymáhá soudní exekutor, ale např. úřad v daňovém a správním řízení.

POTŘEBUJETE PORADIT?

• Na webu www.milostiveleto.cz si můžete zkontrolovat, zda se na vaši exekuci 
Milostivé léto vztahuje. Najdete tam vzor dopisu pro exekutora a další 
doplňující informace.

• Dotazy můžete psát na e-mail: jakprezitdluhy@clovekvtisni.cz.
• Chcete to raději probrat po telefonu? Zavolejte na 770 600 800, po–pá, 9.00–22.00 h.

?

+

www.milostiveleto.cz
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VÍTÁME MEZI NÁMI
Novým občánkům i jejich rodičům přejeme hodně zdraví, štěstí a ra-
dosti.
Veronika Havrlíková 26. 7. 2022

JUBILANTI
Jubilantům srdečně blahopřejeme a  do dalších let přejeme pevné 
zdraví.
Paní Anna Pilátová oslavila 16. 7. 2022 85 let
Pan Zdeněk Pospíšil oslavil 20. 7. 2022 75 let
Pan Jaroslav Holubář oslavil 20. 7. 2022 75 let

OPUSTILI NÁS
V této rubrice přinášíme jména těch, kteří v posledních měsících na-
vždy opustili své blízké. Rodinám a přátelům vyslovujeme upřímnou 
soustrast.
Paní Eva Proklešková.

Všichni výše jmenovaní, nebo jejich příbuzní, vyslovili souhlas se zve-
řejněním svého jména.

Martina Poupětová,
předsedkyně kulturní komise

SPOLEČENSKÁ RUBRIKA

Datum Čas Název akce Místo konání Organizátor
8. října 2022 Drakiáda Mrač MRAČOS okrašlovací spolek, z.s.
15. října 2022 Lucerničková stezka za pohádkou Mrač ZO ČSŽ Mrač 
28. října 2022 Zvon Míru v Roveretu Hasičská zbrojnice, náves SDH Mrač
29. října 2022 Dýňodlabání Obecní sál MRAČOS okrašlovací spolek, z.s.
26. listopadu 2022 Vití adventních věnců Obecní sál MRAČOS okrašlovací spolek, z.s.
27. listopadu 2022 Rozsvěcení Vánočního stromu Náves MRAČOS okrašlovací spolek, z.s.
3. prosince 2022 Mikulášská zábava Obecní sál
prosinec 2022 Vánoční stezka Mrač Kulturní komise, SDH Mrač, SZP
prosinec 2022 Zájezd na adventní trhy do Lince (Rakousko) MRAČOS okrašlovací spolek, z.s.
24. prosince 2022  Vánoční setkání Náves SDH Mrač, obec Mrač
25. prosince 2022 Vánoční výstup na Chlum Mrač - Chlum Klub českých turistů

KALENDÁRIUM

(Konání akcí může být omezeno či zrušeno, bude-li to vyžadovat aktuální epidemiologická situace a platná opatření.)

V roce 2020 bylo rozhodnuto o pomoci ob-
čanům, kteří budou mít zájem o  připojení 
na kanalizaci. Nepřipojení občané se mne 
právem ptají, jaká je situace, kdy se budou 
moci připojit. V této záležitosti tedy podávám 
informaci, jak postupujeme. Majitele nepři-
pojených nemovitostí jsme oslovili dopisem 
s žádostí o odpověď v termínu do konce srp-
na  2020. Odpovědi jsme ale získávali až do 
května roku 2021, někteří neodpověděli do-
dnes. Ještě z  počátku roku 2021 šlo požádat 
o dotaci na rozšíření kanalizační sítě, ale ne-
splňovali jsme podmínku dostatečného počtu 
ekvivalentních obyvatel na připojení k novým 
stokám kanalizace, které máme v plánu vybu-
dovat. V případě podání žádosti o dotaci vy-
hlášené v roce 2020 bychom byli neúspěšní. 
Abych vysvětlil, co je ekvivalentní obyvatel 
(EO) v rámci žádosti o dotaci. Za 1 rodinný 

dům se započítávají maximálně 3 EO a za re-
kreační chatu, i  v  případě, že jsou zde trvale 
hlášené osoby, maximálně 1 EO. Přesný vý-
počet je ale záležitostí odborného posudku.

V současné době byla vyhlášena nová výzva 
k  podání žádosti o  dotaci na doplnění stok 
kanalizace za účelem napojení nových nemo-
vitostí. Stavební povolení je připraveno, mu-
síme ale splnit další podmínky a o dotaci po-
žádáme. Potom zde máme nemovitosti, které 
se budou připojovat na již vybudované kana-
lizační stoky. V loňském roce jsme postupně, 
jak docházely vyplněné dotazníky, zajišťovali 
v rámci obce projektovou dokumentaci, pro-
jednání s  dotčenými orgány (inženýring) 
a  vydání územních souhlasů na budování 
nových přípojek jednotlivým majitelům ne-
movitostí. Od začátku letošního roku jsme 

hledali firmu, která by pomohla s vybudová-
ním přípojek na veřejných prostranstvích, byl 
to velký problém. 

Od února se vše ještě zkomplikovalo a  do-
davatele jsme nedokázali zajistit. Začali jsme 
hledat jednotlivé profese tak, abychom moh-
li začít budovat. Po měsících jednání jsme 
nakonec došli k výsledku a zahájili práce na 
nových přípojkách. Profese zajišťujeme kaž-
dou zvlášť - zemní práce a dopravu, pomocné 
stavební práce, instalatérské práce a  dokon-
čovací práce samostatně od jednotlivých 
dodavatelů. Je to poměrně náročné na orga-
nizaci, ale věřím, že vše zvládneme. Několik 
přípojek je již hotových, další práce pokračují 
v září. Všechny zájemce o připojení budeme 
postupně kontaktovat.

František Zvolský, starosta 

ROZŠÍŘENÍ KANALIZACE A POMOC PŘI BUDOVÁNÍ PŘÍPOJEK


